
اســتاندار کرمــان گفــت: شهرســتان های انــار، 
بافت، بردسیر، بم، رابر، راور، رفسنجان، زرند، 
ســیرجان، شــهربابک و کرمــان همچنــان رونــد 

محدودیت شبانه را باید ادامه دهند.

زینی وند به شــرایط شــکننده وضعیت بیماری 
بعضی از شهرستان ها از جمله بافت و شهربابک 
عنــوان کــرد: فرمانداران حتما باید در جلســات 

ستاد کرونا شخصا حضور داشته باشند.

وی اظهار کرد: محدودیت تردد شبانه ) ۹ شب 
تا ۴ صبح( در شهرستان های نارنجی و همچنین 
شهرســتان هایی کــه ایــن هفتــه زرد شــدند را 

لحاظ می کنیم.

 محدودیت تردد شبانه 
در ۱۱ شهرستان استان کرمان 

ادامه دارد

خبر  
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معاون امور بازرگانی سازمان صمت استان:

 بازار مرغ در کرمان 
به تعادل رسید

معاون امور بازرگانی و توسعه تجارت سازمان صمت 
در اســتان کرمــان بــا بیــان اینکــه بازار عرضــه مرغ در 
کرمــان به تعادل رســیده اســت، گفت: طــی چند روز 
گذشــته تولیــد مــرغ در ایــن اســتان در بالاتریــن حــد 

ممکن قرار داشت.
سینا خسروی با اشاره به نوسان قیمت مرغ طی ماه 
هــای اخیــر در کرمان افزود: حدود ۷۰ روز قبل شــاهد 
توقــف در جوجــه ریزی بــه دلیل عدم تخصیص نهاده 
هــا بودیــم که موجب شــد مرغ افزایش قیمت افســار 
گســیخته ای را از ۳۴ هــزار تومــان بــه ۳۸ هــزار تومان 

تجربه کند.
معاون امور بازرگانی و توسعه تجارت سازمان صمت 
در اســتان کرمان اظهار داشــت: در همان زمان اعلام 
کردیم اگر مصرف مدیریت شود بحران کمبود مرغ در 
بازار ســریع تر بر طرف می شــود که در همین شــرایط 
بــا تزریــق مــرغ منجمد به بــازار بحران کمبــود مرغ در 

کرمان کنترل شد.
وی با بیان اینکه بعد از وارد کردن مرغ منجمد به بازار 
پیش بینی می شد قیمت این فراورده خام کاهش پیدا 
کنــد کــه ایــن اتفــاق گام بــه گام رخ داد و قیمــت مرغ 
در شــیبی نزولی از ۲۶، به ۲۳ و بعد از آن به ۲۴ هزار 

تومان و اکنون به قیمت کف ۲۰ هزار و ۴۰۰ رسید.
معاون امور بازرگانی و توسعه تجارت سازمان صمت 
در استان کرمان در گفت و گو با ایرنا ، وضعیت فعلی 
شرایط بازار مرغ این استان را مطلوب ارزیابی و تصریح 
کرد: بازار توزیع این کالا فعلا در تعادل کامل است.

وی گفت: تخصیص نهاده ها نیز در حال حاضر سامان 
گرفتــه و اگــر بــا همیــن روند ادامه داشــته باشــد بازار 
مرغ در استان کرمان بدون افزایش قیمت در تعادل 
خواهد ماند. خســروی به مشــکلات کلان کشوری در 
زمینه تامین نهاده ها و وجود تحریم ها اشــاره کرد و 
اظهار داشــت: اکنون ســامانه بازارگاه توزیع نهاده ها 
رویکرد جدیدی پیدا کرده و مرغداران از این روند ابراز 
رضایت دارند. وی با بیان اینکه ۲ نوسان قیمتی شدید 
و ضعیــف در بــازار مــرغ وجــود دارد افــزود: نوســانات 
قیمت در دامنه بیش از پنج هزار تومان شدید است 
که به دلیل اتفاقات خاص مانند توزیع نشدن نهاده 
ها و نوســانات ضعیف به دلیل شــرایط موجود در هر 
استان رخ می دهد که استان کرمان به دلیل وارد کردن 
مرغ از ســایر اســتان ها بخصوص یزد درگیر نوسانات 

قیمتی سایر استان ها نیز هست.
معاون امور بازرگانی و توسعه تجارت سازمان صمت 
در استان کرمان افزود: ۶۰ تا ۷۰ درصد نیاز مرغ کرمان 
در خــود اســتان تولیــد و تامیــن می شــود و حــدود ۳۰ 
درصد از استان های دیگر بخصوص یزد وارد می شود.

وی با اشاره به تیم بازرسی قوی و پای کار در اداره کل 
صمــت، اتــاق و بســیج اصنــاف ادامــه داد: بازرســی از 
اصناف به منظور پیشگیری از تخلفات و افزایش قیمت 

ها با حداکثر توان در حال انجام است. 
خســروی بیان کرد: طبق بازرســی های به عمل آمده 
قیمت مرغ در بیش از ۹۹ درصد واحدهای عرضه این 
فراورده یکسان است و در سایر موارد توسط بازرسان 

تذکر داده می شود.

استاندار کرمان در افتتاح خط تولید جدید 
»ریگان خودرو« عنوان کرد

 قول حمایت استاندار 
 از بخش خصوصی 

تولید خودرو
اســتاندار کرمــان گفــت: اعتقــاد دارم کــه از بخــش 
خصوصــی در تولیــد خــودرو بایــد بــه شــکل جــدی 

حمایت شود.
علی زینی وند در بازدید از کارخانجات خوردوسازی 
ارگ جدید بم، تغییر و به روزرسانی تکنولوژی را لازمه 
افزایش سالن های تولید دانست و در ادامه با اشاره 
بــه بازدیــد صورت گرفتــه از مجموعه ریــگان خودرو 
عنــوان کــرد: ایــن مجموعــه از کارخانجات خوب و با 
دانش فنی پیشرفته است که در تولید اتوبوس های 
درون شهری فعالیت دارد و ظرفیت خوبی برای رفع 

نیازمند کشور در این جهت است.  
استاندار کرمان همچنین با اشاره به خط تولید جدید 
ایــن کارخانــه گفــت: ارگ جدید بــم پایگاه اصلی در 
تولید خودروها است و اعتقاد دارم بخش خصوصی 
در تولید خودرو باید مورد حمایت جدی قرار بگیرد.  

با حضور معاون وزیر آموزش و پرورش

عملیات اجرایی یک طرح 
آموزشی در کرمان آغاز شد

عملیات ساخت این مجتمع ۲۴ کلاسه در شهرک 
صنعتی کرمان و با زیربنای ســه هزار متر مربع در 
زمینــی بــه مســاحت ۱۱ هــزار متــر مربــع آغاز شــده 
است. سیدمهدی طبیب زاده رییس اتاق بازرگانی 
کرمــان گفــت: ایــن مجتمــع بــا اعتباری بالــغ بر ۱۲ 
میلیارد و ۶۰۰  میلیون تومان به مشــارکت شــرکت 
سرمایه گذاری توسعه وعمران استان کرمان و اداره 
کل نوســازی مدارس اســتان، ســاخته خواهد شــد. 
وی با اشــاره به تفاهم نامه ســاخت ۱۲۰ مدرسه در 
قالب ۷۲۰ کلاس درس توسط اتاق بازرگانی کرمان 
گفت: تاکنون عملیات احداث ۴۱۰ کلاس درس از 

این تعداد آغاز شده است.

در بازدید پورابراهیمی، مطرح شد

 بزرگترین پروژه 
پایانه مسافربری هوایی 

کرمان به بهره برداری می رسد
نماینده مردم کرمان و راور در مجلس شورای اسلامی 
گفت: بزرگترین پروژه پایانه مسافربری هوایی و باند 
جدید فرودگاه این استان در ۲۲ بهمن سال جاری به 

بهره برداری می رسد.
محمدرضا پورابراهیمی در بازدید از پایانه مسافربری و 
باند جدید در دست احداث فرودگاه کرمان افزود: با 
پیگیری های انجام شده، ساخت فرودگاه بین المللی 
این استان بعد از سال ها مراحل پایانی را می گذراند.

وی ادامه داد: این پایانه با ۶ هزار ۵۰۰ متر زیربنای مفید 
از نظر کیفیت ســاخت، فضا و رعایت اســتانداردهای 
ساخت در شمار فرودگاه های ممتاز کشور محسوب 

می شود.
نماینده مردم کرمان و راور در مجلس شورای اسلامی 
تصریــح کــرد: کرمــان بــا احــداث بانــد دوم فــرودگاه و 
ســاختمان جدیــد بــه عنــوان قطــب مســافری هوایــی 
جنوب شرق کشور از ظرفیت خوبی برخوردار می شود.

وی اظهــار داشــت: بــا پیگیــری و اقدامات انجام شــده 
و تــلاش هایــی که در مجموعه وزارت راه و شهرســازی 
شــکل گرفت مراحل پایانی ســاخت ســاختمان جدید 
پایانه مســافربری فردگاه کرمان در حال انجام اســت 
و این طرح مهم ۲۲ بهمن سال جاری به بهره برداری 

می رسد.
پورابراهیمی گفت: یکی از مواردی که طی سال های 
اخیر پیگیری شده موضوع احداث باند جدید فرودگاه 
کرمان بود که به دلیل استفاده چند دهه از باند فعلی 
مشکلات متعددی داشت که با توجه به ظرفیت این 
استان و فرودگاه به دلیل اهمیت در منطقه ضرورت 
ایجاد باند جدید فرودگاه محسوس بود که با پیگیری 
هــای انجــام شــده طــی چنــد ســال گذشــته ایــن مهم 

محقق شد.
وی ادامــه داد: اقدامــات نهایــی ســاخت بانــد جدیــد 
فرودگاه شهر کرمان به طول چهار کیلومتر و با عرض 
۶۰ مترمراحــل پایانــی را مــی گذارنــد و همزمــان بــا راه 
انــدازی ســاختمان جدیــد پایانــه مســافربری فــرودگاه 
کرمان بهره برداری از فاز دوم باند نیز آغاز خواهد شد.

نماینده مردم کرمان و راور در مجلس شورای اسلامی 
گفــت: کرمــان جــز معــدود فــرودگاه هایــی اســت کــه 
۲ بانــد پــروازی دارد و امــکان بلنــد شــدن و نشســتن 
هواپیمــا بــه طــور همزمــان دارد کــه به دلیل شــرایط و 
حجم گسترده ترانزیت هوایی منطقه و شرایط اقلیمی 
و حــوادث طبیعــی و نیــاز بــه انجام پروازهــای همزمان 

بسیار ضروری بود.
وی گفت: اعتبار در نظر گرفته شده برای احداث پایانه 
جدید مسافربری کرمان ۷۰ میلیارد تومان است و ۴۰ 
میلیــارد نیــز برای احداث باند جدید نیز در نظر گرفته 

شده است.
پورابراهیمی بیان کرد: همچنین پیگیری شــده حدود 
یــک کیلومتــر از بانــد قبلی فرودگاه کرمــان نیز بعد از 
راه اندازی باند جدید بازسازی شود تا ۲ باند استاندارد 

مورد استفاده قرار گیرد.
وی از اســتانداران ســابق و مدیــران ارشــد وزارت راه و 
شهرســازی و هواپیمایی کشــور به دلیل پیگیری های 
انجام شده در راستای احداث ساختمان جدید و باند 
دوم فرودگاه کرمان تشــکر و ابراز امیدواری کرد: این 
اتفاق مثبت برای کمک به افزایش ظرفیت اقتصادی 
ترانزیــت هوایــی اســتان کرمــان و جنوبشــرق کشــور 

موثر باشد.

 مدیرکل میراث فرهنگی و گردشگری استان،
خبر داد 

 نخستین 
 اقامتگاه بومگردی عشایری 
در سیرجان راه اندازی شد

مدیــرکل میراث فرهنگی، گردشــگری و صنایع دســتی 
استان کرمان از راه اندازی نخستین اقامتگاه بومگردی 
عشایری با ارائه خدمات متنوع در شهرستان سیرجان 

خبر داد.
فریــدون فعالــی افــزود: بــا راه انــدازی ایــن اقامتــگاه 
بومگــردی عشــایری در شهرســتان ســیرجان، بــه طور 
مســتقیم برای ســه نفر و به طور غیرمســتقیم برای ۱۰ 

نفر شغل ایجاد کرده است.
وی تصریــح کــرد: ایــن اقامتگاه هــا عــلاوه بــر آشــنایی 
بــا زندگــی عشــایر، اســتفاده از محصــولات طبیعــی، 
صنایع دســتی و انــواع غذاهــای بومی محلــی را بــرای 

گردشگران مهیا خواهد کرد.
مدیــرکل میراث فرهنگی، گردشــگری و صنایع دســتی 
استان کرمان تاکید کرد: برای راه اندازی اقامتگاه های 
بومگردی همکاری خوبی بین اداره امور عشایری و اداره 

کل میراث فرهنگی استان کرمان وجود دارد.
بــه گــزارش ایرنا،وی ادامه داد: در حال حاضر چندین 
درخواســت از شهرســتان های ارزوییــه و بردســیر برای 
ایجــاد اقامتــگاه بومگــردی دریافــت شــده اســت کــه 
امیدواریــم بــرای ارائــه تســهیلات کم بهــره بانک های 
عامل بیش از گذشته با این اداره کل همکاری کنند.

فعالــی بــا بیــان اینکــه گردشــگران خارجــی بــه زندگی 
روستایی و عشایری علاقه مند هستند اظهار داشت: با 
راه  اندازی این اقامتگاه ها اقامت شبانه در دل طبیعت 
و بهــره بــردن از جاذبــه هــای طبیعی برای گردشــگران 

فراهم می شود.
در حال حاضر تعداد ۳۳۴ اقامتگاه بومگردی در سراسر 

استان کرمان مشغول به فعالیت هستند.

یک کرمانی مدیر بورس انرژی شد؛

  انتخاب علی نقوی 
به عنوان مدیرعامل جدید بورس انرژی ایران 

اقتصــاد کرمــان: بــا انتخــاب اعضای هیئت مدیــره، علی نقوی به 
عنوان ســومین مدیر عامل بورس انرژی ایران انتخاب و جانشــین 

سیدعلی حسینی شد. 
نخستین جلسه دوره پنجم هیئت مدیره بورس انرژی ایران برگزار 
شــد و ســلمان خادم المله به عنوان رئیس هیات مدیره، علیرضا 
خجسته وهاب زاده به عنوان نایب رئیس هیات مدیره و علی نقوی 

به عنوان مدیرعامل انتخاب شدند. 
علی نقوی که پیش از این معاون اجرایی بورس انرژی ایران بوده 
اســت، نزدیک به ۱۵ ســال ســابقه فعالیت در بازار ســرمایه ایران 
دارد. مدیرعاملــی مرکــز مالــی ایــران، عضویــت در هیــات مدیــره 
فرابــورس ایــران و مدیریت صندوق توســعه بازار ســرمایه از جمله 

سوابق ایشان است.
»اقتصــاد کرمــان« ایــن انتخــاب شایســته را تبریــک می گویــد و 
بــرای مدیرعامل جدید بــورس انرژی ایران، آرزوی توفیق روزافزون 

می نماید.

پاسخ محسن جلالپور به پرسش »سیاست چه خوابی برای اقتصاد دیده است؟«

»اقتصاد« گروگان سیاست
اقتصــاد کرمــان: در جوامــع، انــواع مختلفــی از نااطمینانی و عدم 
قطعیــت وجــود دارد کــه بســته بــه کیفیــت حکمرانــی تعدادشــان 
متفاوت اســت. در کشــورهایی که گرفتار مشــکلات حاد سیاســی 
هستند، نااطمینانی سیاسی آزاردهنده است. مثلاً اگر شما در عراق 
زندگــی کنیــد از نااطمینانی سیاســی رنج خواهیــد برد چون امکان 
پیش بینی معادلات قدرت را ندارید. یا در جوامعی که در معرض 
جنگ و تروریسم قرار دارند، چشم انداز آینده مخدوش است و مردم 
حتی نسبت به جان و مال خود اطمینان ندارند. گونه های مختلف 
نااطمینانی در اقتصاد نیز وجود دارد. مثلاً نااطمینانی نســبت به 
سیاســتگذاری اقتصــادی باعــث کاهــش فعالیت هــای اقتصادی و 
سرمایه گذاری می شود. وقتی اقتصاد به شرایط نااطمینانی می رسد، 
عمــق دیــد فعال اقتصادی کاهش پیــدا می کند و تصمیم گیری در 
بنگاه هــای اقتصــادی دشــوار می شــود. البته این طبیعی اســت که 
مولفه سیاسیِ تصمیماتِ اقتصادی را سیاستمداران اعمال می کنند 
و عاملان اقتصادی نیز با اتکا به رویکردی که سیاستمداران دارند، 
نقــش و جایــگاه خــود و کســب وکار خــود را مشــخص می کننــد و 
می توانند پیش بینی لازم را برای تداوم فعالیت خود داشته باشند. 
اما در اقتصاد ایران، آن گونه که محسن جلال پور-کارآفرین بخش 
خصوصی- تشریح می کند، به نظر می رسد اقتصاد و سیاست از 
یکدیگــر جــدا هســتند و سیاســت، خود اهداف مســتقلی را دنبال 
می کند که نه تنها کمک به اقتصاد نمی کند، بلکه در غالب موارد 
برای آن هزینه زاســت. این در حالی اســت که از اقتصاد خواســته 
می شود که مستقل از هر شرایطی از نظر وضعیت سیاسی، رفاه 
مردم را افزایش دهد. آیا اقتصاد بدون سیاســت می تواند از فقیر 

شدن مردم جلوگیری کند؟

آقای جلال پور این روزها با هرکس که مواجه می شویم   
می رویم؟  کدام سو  به  می شود؟  چه  آینده  می پرسد 
که  است  حالی  در  این  می رود؟  کدام سو  به  اقتصاد 
را سیاستمداران  اقتصادی  مولفه سیاسی تصمیمات 
رویکردی که  به  اتکا  با  نیز  کارآفرین  اعمال می کنند. 
سیاستمداران دارند، نقش و جایگاه خود را پیدا می کند 
و می تواند پیش بینی لازم را برای تداوم فعالیت خود 
داشته باشد. اما در کشور ما به نظر می رسد اقتصاد و 
سیاست از یکدیگر جدا هستند و سیاست، خود اهداف 
مستقلی را دنبال می کند که نه تنها کمکی به اقتصاد 
آن هزینه زاست.  برای  بلکه در غالب موارد  نمی کند، 
به عنوان یک فعال بخش خصوصی چقدر با این فضا 

مواجه هستید؟
این همان چیزی است که ما در فضای کسب وکار تجربه می کنیم. 
با هرکس که مواجه می شوم بلافاصله می پرسد آینده چه می شود؟ 
به کدام ســو می رویم؟ آنها که دســتی در اقتصاد دارند، هر روز در 
کوچه و خیابان با پرسش های زیادی از این دست مواجه می شوند 
اما واقعیت این است که هیچ کس پاسخ این سوال ها را نمی داند 
و در مقطعــی قــرار داریــم کــه فضای کشــور مملــو از عدم قطعیت 
اســت. تصویر پیش روی فعال اقتصادی و کارآفرین باید روشــن و 
شــفاف باشــد تا بتواند تصمیم بگیرد اما فضای کســب وکار کشور 
در طول سال های گذشته همواره رو به افول رفته است. از ناحیه 
سیاستمدار نه تنها اطمینان حداقلی ایجاد نشده که مشکلات به 
دلیل بزرگ شــدن جریان های ذی نفع، مضاعف هم شــده اســت. 
فرهنگ و سیاســت باید به درســتی کار کنند که اقتصاد به خوبی 
حرکت کند اما متاسفانه نه تنها فرهنگ و سیاست که اقتصاد هم 
علیه اقتصاد شده است. همه اتفاقات دست به دست هم داده اند 
تا فعالیت سالم اقتصادی و بلندمدت تبدیل به فعالیت ناسالم و 
کوتاه مدت شود. وقتی نااطمینانی وجود دارد هیچ فعال اقتصادی 
قادر به تصمیم گیری بلندمدت نیست. فعال اقتصادی نگاه روشنی 
به آینده ندارد و در نتیجه نمی تواند ســرمایه اش را به کار اندازد و 
بــه همین دلیل اســت که ســرمایه گذاری بخــش خصوصی در یک 
دهه گذشته به شدت کاهش یافته است. این فضا برای همه بد 
و نامطلوب نبوده و برخی از این وضعیت نهایت بهره را برده اند که 
البته فعالان اقتصادی ســالم جزو این دســته محســوب نمی شــوند 
ً در ســال های گذشــته، تصمیمات سیاسی، ناخواسته   ً چون عموما
در راستای تقویت فعالیت اقتصادی ناسالم بوده و برآیند فعالیت 
سیاستمدار و سیاستگذار کمتر در خدمت اقتصاد سالم قرارگرفته 
اســت. در نتیجه بنگاه های رانتی به شــدت رشد کرده اند و فعالان 
اقتصادی ناسالم، رشته امور را در دست گرفته اند. نکته فقط این 
نیســت که چند صد یا چند هزار بنگاه ناســالم در کشــور داریم که 
در اقتصاد اخلال ایجاد می کنند، مساله این است که این بنگاه ها 
در سیاستگذاری هم نفوذ کرده اند و تصمیم های درست را منحرف 
می کنند. نتیجه اینکه اندک راه تنفس بخش خصوصی ضعیف و 
نحیف هم در حال بسته شدن است. بیشتر از هر زمانی معتقدم 
ظرفیت هــای کشــور تحــت کنترل گروه های ذی نفــع قرار گرفته که 
حتی دیپلماسی و سیاست داخلی را در کنترل خود گرفته اند. من 
نمی توانم از کنار این مساله به راحتی عبور کنم که تاریخ بدترین 

خرابکاری های سیاسی در سال های گذشته با بهترین گشایش های 
دیپلماســی و اقتصــادی همزمــان اســت. بــرای همیــن اســت کــه 
معتقــدم عــدم قطعیــت و نااطمینانی ها اگرچه بــرای عموم فعالان 
اقتصادی ســم اســت اما برای برخی جریان ها حکم اکســیژن دارد. 
انگار حیات برخی جریان ها در تمدید و تشدید و عدم قطعیت ها 
خلاصه می شود. در نتیجه به نظرم؛ در حال حاضر اقتصاد گروگان 

سیاست است.

آقای جلال پور به نظر می رسد به مرحله ای رسیده ایم   
که سیاستمدار حتی دیگر حوصله شنیدن مشکلات 
فعال اقتصادی را هم ندارد و به نوعی مشکلات اقتصاد 
را پشت گوش می اندازد. به عنوان یک فعال اقتصادی 

آیا در شرایط فعلی توان برنامه ریزی دارید؟
مســاله فقط توان برنامه ریزی برای ســرمایه گذاری نیست؛ مساله 
انگیــزه فعالیــت اقتصادی هم هســت. نااطمینانــی، برنامه ریزی را 
غیرممکن می کند اما فســاد گســترده، رقابت را می کشــد و انگیزه 
را ســرکوب می کند. فعالیت اقتصادی بدون کســب ســود غیرقابل 
تصــور اســت. همــه بنگاه هــا و فعالان اقتصادی محاســبات خود را 
در نهایت بر اســاس ســود انجام می دهند. زمانی که کســب ســود 
در فضای سالم امکان پذیر باشد، فعالیت ها در جهت سالم سوق 
پیدا می کند اما وقتی مناسبات کسب سود بر پایه رانت بنا شود، 
شــک نکنید که اقتصاد به ســمت فروپاشــی پیش می رود. کســب 
ســود در اقتصــاد ایــران در چند دهه گذشــته، روزبــه روز محدود به 
فعالیت های سفته بازی و مبتنی بر رانت شده و در حال حاضر به 
اوج خــود رســیده اســت. نتیجــه اینکــه فعالیت ســالم اقتصادی از 
دور خارج شده و امکان فعالیت سالم اقتصادی به حداقل رسیده 
اســت. حجــم اعــداد و ارقامــی کــه ایــن روزهــا دربــاره فســاد برخی 
چهره هــای سیاســی-اقتصادی مطرح می شــود، واقعــاً تکان دهنده 
اســت. غیرقابــل تصور اســت که فردی از راه هــای قانونی به چنین 
ارقامی نزدیک شــود. مشــکل اینجاســت که رقابت بر سر دریافت 
انواع رانت و منابع چندقیمتی باعث شده بنگاه ها فکر کنند بهتر 
است به جای تلاش برای بازاریابی و افزایش بهره وری، طرح شراکت 
با سیاستمداران بریزند و سراغ افراد بانفوذ بروند تا در چانه زنی برای 
دریافت منابع، دست بالا را داشته باشند. دلیل به کارگیری رسمی 
و غیررسمی سیاستمداران و دلالان سیاسی و افراد ذی نفوذ از سوی 
برخی بنگاه ها این است که می خواهند در چانه زنی برای دریافت 
رانت از قافله عقب نمانند. بدترین عارضه این اســت که مســاله 
فســاد در نظام اداری باعث شــده بنگاه های ســالم نیز به بیماری 
دچار شوند. نتیجه اینکه پیوند سیاستمداران فاسد و بنگاهداران 
رانت جو هر روز محکم تر می شود و شمار فعالان اقتصادی رانت جو 
در حــال افزایــش مــداوم اســت. بنگاهدارانــی کــه از نفــوذ شــرکای 
سیاســی خود اســتفاده می کنند تا از رانت های اقتصادی بهره مند 
شــوند حتی مناســبات سیاســی و دیپلماسی را هم تحت تاثیر قرار 
می دهند. جز هشــدارهای مکرر اقتصاددانان، من هم چند ســال 
پیش در سرمقاله دنیای اقتصاد هشدار دادم که اگر سیاستمداران 
شریک بنگاهداران شوند، قطعاً فجایع بزرگی رخ خواهد داد و تاکید 
کردم که باید اقتصاد را از این خطر دور کرد. متاسفانه این اتفاق با 
سرعت زیاد و در فاصله زمانی کوتاهی رخ داده و بنگاهداران فاسد 
موفق به نفوذ در دستگاه سیاستگذاری شده اند و در همه نهادها 
ریشــه دوانده انــد و فرآینــد خلق ثروت را در کنتــرل خود گرفته اند. 
این گروه که در گذشــته، نفوذ اندکی در ســاختار سیاســی و نظام 
اداری داشت، اکنون دارای ثروت افسانه ای است و حیطه نفوذش 
حتی از مرزها نیز فراتر رفته و همه مناسبات اقتصادی، سیاسی و 

دیپلماسی را در جهت منافع خود تنظیم می کند.
در نتیجــه مقابــل هرگونــه اصلاح سیاســی و اقتصادی که به ســود 
اقتصاد کشــور و منافع ملی اســت می ایســتد. در نتیجه اثرگذاری 
همیــن افــراد اســت که بلافاصلــه بعد از امضای برجام ســنگ های 
بزرگــی از آســمان بــر ســر منافــع ملی ایران می بــارد و از آن زمان تا 
امروز، هیچ قدرتی نتوانســته مقابل نفوذ این جریان بایســتد. به 

گمانم این بزرگ ترین عدم قطعیت امروز ایران است. اینکه جریانی 
بانفوذ و قدرت بسیار وجود دارد که می تواند هر سیاست مغایر با 
منافع خود را به انحراف ببرد. استدلال من این است که حتی اگر 
همین امروز کشــور تصمیم بگیرد بخش مهمی از عدم قطعیت ها 
را مرتفــع کنــد، ایــن جریــان اجــازه نمی دهد. بنابراین اگــر به دنبال 
پاسخ این سوال هستید که چرا این اندازه وقت و انرژی در نهادهای 
مختلف تصمیم گیری و سیاستگذاری صرف می شود و افراد دلسوز و 
آگاه هم در تلاش و فعالیت برای اصلاح هستند اما نتیجه مطلوب 
حاصل نمی شود، پاسخ را باید در نفوذ این جریان در ساختار سیاسی 
کشور جست وجو کرد. این اتفاقات مربوط به امروز و دیروز نیست 
و چند سال است که این جریان به سرعت در حال گسترش توان 
و نفوذ خود بوده است. بنابراین به نظر من با توجه به پیروزی جو 
بایدن در آمریکا و مشخص شدن نتیجه انتخابات آمریکا و احتمال 
انجام مذاکرات و حل بخشی از مسائل، این اتفاقات شدت می گیرد.
در ســال ۱۳۹۴ بعــد از برجــام کــه رئیــس اتاق بازرگانی ایــران بودم، 
هیات های بی شمار خارجی به ایران آمدند و مدت ها مذاکرات جدی 
اقتصادی پیش رفت اما هربار موانعی بر ســر راه گذاشــته شــد به 
نحوی که مذاکرات چندساله تیم هسته ای و گفت وگوهای اقتصادی 
بخش خصوصی که به بهبود اوضاع دل خوش کرده بودند که برای 
اصلاح اقتصاد کشــور اقدام کنند و حتی امید مردم به چشــم انداز 
مثبت اقتصادی را از بین بردند. با رفتارهای ضربتی و غیرمعقول که 
ما حتی فکرش را هم نمی کردیم جلوی هرگونه بهره برداری مثبت از 
شرایط را از ما گرفتند و به قول دکتر ظریف حتی به اندازه پنج نمره 
هم نتوانستیم از برجام برای اقتصاد کشور آورده داشته باشیم. من 
از باب آنچه خودم در اقتصاد کشــور به عینه و در عمل می بینم و 
لمس می کنم این هشــدار را دادم.آنچه در یک دهه اخیر بر ما به 
عنوان فعال اقتصادی گذشــته اســت، هیچ جایی برای خوش بینی 
نگذاشــته اســت. امــروز هــر اتفاقی که در دنیا بــه نفع ایران بیفتد، 
من خوش بین نیستم که این رخداد نتیجه مثبتی برای اقتصاد ایران 
داشــته باشــد. یعنی اجازه نمی دهند که داشــته باشــد. برآوردهای 
عقلانــی و منطقــی نشــان مــی داد کــه با رئیس جمهور شــدن بایدن 
شرایط اقتصاد ما تغییر می کند و حداقل در فضای روانی وضعیت رو 
به بهبود می رود تا شرایط برای اصلاح مسیر فراهم شود اما احساسم 
این بود که حتماً مانعی بر سر راه این تغییر ایجاد می شود. تجربه 
من به من می گوید تنها به علت احساسات ملی و دینی که نسبت 
به مردمم احساس می کنم و تداوم فعالیتی که به عنوان کارآفرین 
ایجــاد کــرده ام باید به طور حداقلی فعالیتم را ادامه دهم. تنها امید 
من این است که فعالانی را که در عرصه دانش بنیان، استارت آپ ها 
و حوزه های نوآفرینی حرکت می کنند حمایت کنیم و مشکلاتشان را 
مرتفع کنیم تا یک بخش خصوصی غیروابسته به دولت و مستقل 
از منابــع عمومــی و جــدا از مجموعه های رانتی ایجاد و آن را تقویت 
کنیم و توسعه دهیم. شاید در این صورت بتوانیم بخش خصوصی 
را بــرای آینــده تقویت کنیم. وگرنه به شــخصه معتقدم تقریباً تمام 
امکان ها و احتمالات خروج از این وضعیت مسدود شده است. از 
ابلاغ سیاست های کلی اصل ۴۴ توسط مقام معظم رهبری گرفته 
تا انتخاب بایدن به ریاست جمهوری آمریکا به نوعی خنثی و جلوی 
اثرگذاری آن گرفته می شود. حتی اگر بهترین اتفاق ها در خاورمیانه 
و جهــان رخ دهــد، گروهــی که به شــدت بــزرگ و قدرتمند و اثرگذار 
شده اند و منتفع از اقتصاد رانتی و غیرشفاف هستند، آن رویدادها 
را خنثی می کنند. حتماً می دانید که مجوز بررسی مجدد لوایح مربوط 
به پیوست به اف ای تی اف صادر شده است اما باز هم معتقدم حتماً 
موانع متعددی در این مسیر ایجاد خواهد شد تا این کار را سخت تر 
کنــد و بــه تعویــق بیندازد و حتی خنثی کنــد. بی انگیزگی و ناامیدی 
فعــالان اقتصــادی و عمــوم مردم از این رخدادهای مثبت به گونه ای 
شده است که بسیاری از کسانی که با آنها در ارتباط بوده و صحبت 
کرده ام معتقدند حتی اگر مساله پیوستن به اف ای تی اف حل شود، 
که من خودم فکر می کنم این طور باشد، بعد از آن سنگ اندازی ها 
و مانع تراشی ها به حدی می رسد که هیچ بهره برداری درستی از این 

مساله صورت نگیرد.


